
در پاسخ منتقدان صورت گرفت

دفاع وزير از طرح سلامت
  سیاست های بهداشتی سال های قبل

 بیماران را فقیر کرد
شهروند| »مردم قبلا دارو نداشتند، حتی پول قرض 
می کردند تا پول داروهایشان را جور کنند اما خبری از 
دارو نبود. حالا ولی کمبوده��ای دارویی به کمتر از 30 
قلم رس��یده. با همه اینها اما باز از کار ما ایراد می گیرند 
و می گویند که ب��ه درمان توجه کردید و از بهداش��ت 
غافل ش��ده اید، در حالی  که ما خیل��ی کارها کردیم، 
با این که اعتبارات این بخش پس از 8ماه به ما رس��ید، 
اما بیکار ننشستیم.« این تنها بخشی از گلایه های وزیر 
بهداشت از کس��انی اس��ت که در داخل و خارج نظام 
س��لامت، ایراد فراوان می گیرند. حسن  هاشمی دیروز 
در اجلاس روسای دانش��گاه های علوم پزشکی کشور 
درد دلش باز شد و از برخی بي فرهنگی ها، بي اطلاعی ها 
و اظهارنظرهایی که تنها با یک پیامک تغییر می کند، 
انتقاد کرد. او حتی به عملکرد برخی پزشک ها هم اشاره 
کرد. »بخش��ی از مش��کلات از خود ما پزشکان ناشی 
می شود. آمارهایی که در رسانه ها و سایت های مختلف 
منتشر می شود از خود ما برمی آید. البته می دانم منبع 
آنها از کجاست و این حرف ها از کدام بیمارستان می آید. 
متاسفانه مش��کلات امروز ما دس��تاورد خود این افراد 
است. ما باید خودمان را نقد کنیم.« او گفت: »معمولا 
در موضع اپوزیسیون بودن و انتقاد کردن راحت است 
اما وقتی وارد میدان کار می شویم متوجه می شویم که 
کار اجرایی سخت است بنابراین همه باید کمک کنند. 
وظیفه ما نیز آن است که به برنامه هایمان فکر کنیم و 
وارد حاشیه نشویم.«  هاش��می، از تحقق 30 درصدی 
بودجه طرح تحول نظام سلامت از ابتدای امسال خبر 
داد. »اگر این اعتبارات هزینه نمی شد و چنین طرحی 
هم به اجرا درنمی آمد، همان وضع فلاکت بار در بخش 
درمان ادامه داش��ت و باید همچنان چشم مان را روی 

مشکلات می بستیم.«
  برخی دستگاه ها

 از بودجه وزارت بهداشت ناراضی هستند
وزیر بهداش��ت، س��لامت را همچنان اولویت دولت 
دانست و افزود: »رئیس جمهوری در بودجه امسال تأکید 
کرد که سلامت باید با همان کیفیت و شتاب برای  سال 
آینده نیز ادامه یابد. به همین دلیل اعتبارات این طرح 
در لایحه دولت برای بودجه  سال آینده تغییری نکرد، 
البته انتظاراتی هم داشتیم که برآورده نشد، بي تردید 
دلیل این موضوع انقباضی بودن بودجه اس��ت.« او به 
نارضایتی برخی دس��تگاه ها از اعتبارات حوزه سلامت 
اشاره کرد. »این دس��تگاه ها معتقدند که اگر اعتبارات 
در حوزه آنها بود می توانستند مشکلی را از دوش مردم 
بردارند. در این مسیر مجلس نیز همکاری بسیار خوبی 
با طرح تحول س��لامت داش��ت، البته رفتار مجلس از 
عملکرد وزارت بهداشت ناشی می ش��ود به طوری که 
نمایندگان در استان های مختلف از عملکرد ما راضی 
هستند. این موضوع به معنی آن نیست که نقص نداریم 
بی تردید نقص هایمان زیاد است اما مهم آن است که این 
نقص ها را باور داریم و در پی رفع آن هستیم.«  او به وضع 
کارکنان غیرپزشک در نظام س��لامت هم اشاره کرد و 
گفت: شرایط آنها از نظر معیشتی بهتر شده. »پیش از 
این بدهی های ما به این افراد 2 تا 2/5ساله بود که حالا 
چنین موضوعی وجود ندارد، البته درباره مرحله سوم 
طرح تحول و همچنین کارکنان غیرپزشک باید بتوانیم 
تا کمتر از 2هفته آینده به وعده هایمان عمل کنیم چرا 
که مشکل اعتباری در این زمینه وجود ندارد.« هاشمی 
ادامه داد: »البته بخشی از خدمتگزاران جامعه پزشکی 
هم هستند که ناراضی اند، دلیل آن هم مسائل فرهنگی 
است، توقعات  ما کم نیست و زمانی هم که این توقعات 
برآورده نمی شود به نارضایتی تبدیل می شود، ما انتظار 
داریم همیش��ه همه چیز مهیا باش��د. به همین دلیل 
اس��ت که این گروه از طرح انتقاد می کنند. بخش��ی از 
انتقادها نیز به دلیل اطلاعات کم اس��ت، بخشی هم به 
طمعِ سیری ناپذیری انس��ان بازمی گردد.  هاشمی به 
انتقادهایی ک��ه درباره درمان محور ش��دن برنامه های 
وزارت بهداش��ت می شود، اش��اره کرد. »بخش درمان 
طرح تحول نظام س��لامت نتیجه عملکرد بهداشتی 
مسئولان دیروز است که متاسفانه می آیند و می گویند 
ما درمان محور شده ایم و عنوان می کنند درمان چاهی 
ش��ده که تمامی ندارد. ای��ن موضوع را ما بهت��ر از آنها 
می دانیم. آن سال ها هم می گفتیم اما نه از تریبون های 
عمومی بلکه پشت درهای بسته انتقادات مان را مطرح 
می کردیم.«  وزیر بهداشت ادامه داد: »اگر امروز درمان، 
فقر برخی ها را رقم زده حاصل سیاست های بهداشتی 
س��ال های قبل اس��ت. بنابراین این قدر غیرمنصفانه 
قضاوت نکنیم.« هاشمی افزود: »برخی همچنان عنوان 
می کنند که در بهداشت کاری انجام نشده است این در 
حالی است که اقدامات انجام شده در حوزه بهداشت هم 
بسیار زیاد بوده اس��ت. البته اعتبارات بخش بهداشت 
پس از 8ماه به ما رس��ید اما ما باز هم بیکار ننشستیم و 
از بخش های دیگر برداشتیم و به بهداشت دادیم. جدیدا 
اعتبارات این بخش در اختیار ما قرار گرفته اس��ت. اگر 
مانند درمان تکلیفمان مشخص بود و مطمئن بودیم که 
این اعتبارات تداوم دارد، سرعتمان در بخش بهداشت 
نیز بیشتر می شد.« به گفته وزیر بهداشت، طرح تحول 
نظام سلامت برای کل نظام مهم است. باید از قالب شعار 
به عمل دربیاییم. نباید هم به آبروی مردم چوب حراج 
زد. در نظارت هایمان بای��د حرمت داری کنیم و آبروی 

کسی را در جمع نریزیم و راز کسی را برملا نکنیم.
هاش��می در ادام��ه صحبت های��ش از روس��ای 
دانش��گاه های عل��وم پزش��کی خواس��ت تا روس��ای 
کم کار بیمارس��تان ها را تغییر دهند. »کار را به رئیس 
بیمارستان بسپارید، اگر این افراد فرصت رسیدگی به 
امور را ندارند تغییرش��ان دهید و از پزشکان عمومی یا 
حتی غیرپزشکان در اداره بیمارستان ها استفاده کنید. 
در عین  حال نباید بیمارستان ها را گران اداره کنید. به 

بیمارستان ها سرکشی کنید و یک طرفه عمل نکنید.«
تأخی��ر در اجرای بس��ته خدمتی حمای��ت مالی از 
بیماران خاص، صعب العلاج و نیازمند، موضوع دیگری 
بود که از سوی وزیر بهداشت مطرح شد. »علت تأخیر در 
اجرای این بسته، این است که زیرساخت ها هنوز آماده 
نیست. 70 مرکز جهت ارایه خدمات لازم به این بیماران 
در نظر گرفته ش��ده که ابتدا باید دارو و تجهیزات مورد 

نیاز در آنها مستقر شود.
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روي خط خبرگزارش

رئیس اورژانس کشور خبر داد 

 خدمات درمان سرپايی
 به 30هزار زائر ايرانی در مرزها

رئیس مرک��ز مدیری��ت ح��وادث و فوریت های 
پزشکی کشور از مراجعه سرپایی 30 هزار زائر اربعین 
حس��ینی به پایگاه های بهداش��تی و مراکز درمانی 

مستقر در مرزهای شلمچه، چزابه و مهران خبر داد.
دکتر امیر صابری نیا با اشاره به اقدامات انجام شده 
جهت تأمین سلامت زائران اربعین حسینی گفت: 
40 دستگاه آمبولانس زمینی و حدود 10 دستگاه 
اتوبوس آمبولانس به صورت 24 ساعته در مرزهای 
شلمچه، چزابه و مهران ارایه خدمت دارند. او افزود:  در 
مرزها پایگاه های بهداشتی، رصد بیماری های واگیر را 
انجام داده و تاکنون حدود 30 هزار مراجعه سرپایی 
به مراکز درمانی داش��ته ایم. همچنین دانشگاه های 
ایلام، لرستان، کرمانشاه، اهواز به صورت صددرصد 
در آماده ب��اش قرار دارن��د. در م��ورد تجهیزاتی که 
کمبود وجود داشت نظیر تجهیزات کمک تنفسی 
و الکتروشوک به میزان لازم توزیع و تحویل دانشگاه 
ایلام شده است تا در صورت لزوم خدمات مورد نیاز 
ارایه ش��ود. صابری نیا گفت: با توجه به حساس��یت 
سلامت زائرین تا پایان هفته خدمات مان ادامه داشته 
و با بازگش��ت زائرین به تدریج خدمات مان از حالت 
بحران به حالت سفید درآمده و به این ترتیب خدمات 

اورژانس کشور به حالت معمول بازمی گردد.

 درمان معتادان در  سال 94
 نیازمند 420 میلیارد تومان اعتبار  

رئیس س��ازمان بیمه س��لامت ایرانیان، با تأکید 
ب��ر این که درم��ان معت��ادان در  س��ال 94 نیازمند 
420 میلیارد تومان اعتبار است، گفت:   متاسفانه قرار 
است برای  سال آینده تنها 30 میلیارد تومان اعتبار 

اختصاص داده شود.
انوشیروان محس��نی بندپی در گفت وگو با خانه 
ملت با یادآوری اقدام سازمان بیمه سلامت در درمان 
معتادان افزود: در حال حاضر پروتکل درمان معتادان 
نوشته شده و قرار است این پروتکل به استان ها ابلاغ 
شود تا بتوان ردیف اعتباری مشخصی را برای درمان 
معتادان در نظر گرف��ت. او ادامه داد: از مدت ها قبل، 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام، وزارت بهداشت، 
درمان وآموزش پزش��کی و س��ازمان بیمه سلامت 
به دنبال انجام اقدام عملی در درمان معتادان بودند 
که متاس��فانه این مه��م، به دلیل وج��ود خلأهای 
قانونی نمی توانس��ت ش��کل اجرایی به خود گیرد. 
رئیس سازمان بیمه سلامت ایرانیان، درباره اقدامات 
اولیه این سازمان برای درمان معتادان تصریح کرد: 
اکنون تعرفه ها در هیأت دولت مصوب و به سازمان 
بیمه سلامت ابلاغ شده اس��ت و تلاش داریم با آغاز 
پروتکل درمانی در همه استان ها، درمان معتادان را 
در ابعاد مختلف مانند س��م زدایی، ویزیت یا مشاوره 
تحت پوش��ش قرار دهیم. محس��نی بندپی با بیان 
این که براس��اس برنامه ریزی ه��ا 30 میلیارد تومان 
اعتبار برای درمان معتادان تا پایان  سال 93 در نظر 
گرفته شده است، تأکید کرد: شاید این اعتبار برای 
باقی مانده  سال 93 کافی باشد اما متاسفانه در  سال 
آینده ما را با مش��کل مواجه خواهد ساخت. او افزود: 
متاس��فانه در بودجه  س��ال آینده نیز برای کل  سال 
94 مبلغ 30 میلیارد تومان دیده شده که این اعتبار 
برای درمان معتادان کافی نیست، البته سازمان بیمه 

سلامت تلاش خواهد کرد که این رقم افزایش یابد.
رئیس سازمان بیمه سلامت ایرانیان گفت: جامعه 
هدف این س��ازمان برای درمان معتادان 700 هزار 
نفر اس��ت که با میانگین 600 هزار توم��ان، حدود 
420 میلی��ارد تومان ب��رای  س��ال 94 پیش بینی و 
هدفگذاری کردیم که امید است اعتبار سازمان جهت 

درمان معتادان افزایش یابد.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری:  

 امکان ادامه تحصیل
 معلمان پژوهنده بايد فراهم شود

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: معلمانی که به 
امر پژوهش می پردازند باید مورد حمایت قرار گرفته و 

امکان ادامه تحصیل برای آنها فراهم شود.
محمد فرهادی یکش��نبه در مراس��م آغاز هفته 
پژوهش در هنرستان نمونه دولتی پس��رانه آزادی 
فلسطین منطقه هفت تهران خطاب به فرهنگیان 
اظهار داش��ت: وظیف��ه دولتم��ردان، برنامه ریزی 
درس��ت و فراه��م ک��ردن امکانات پژوه��ش برای 
شماست و وظیفه ش��ما نیز کار و تلاش هدفمند و 
دغدغه پیش��رفت علمی کشور اس��ت. او ادامه داد: 
روحیه پرسشگری در سنین کودکی رشد می کند 
و آموزش و پ��رورش می تواند زمین��ه پژوهش را در 
دانش آموزان تقوی��ت کند. فره��ادی تصریح کرد: 
توس��عه علمی در کش��ور با پژوهش همراه است و 
مدرسه محل تحقق این پژوهش بین دانش آموزان 
خواهد بود. وزیر علوم، تحقیق��ات و فناوری، وجود 
پژوهش سراهای دانش آموزی را برای تحقق پژوهش 
در کش��ور امیدوار کننده توصیف ک��رد و ادامه داد: 
در آموزش و پ��رورش، پژوهش ب��ا دو رکن معلم و 
دانش آموز همراه است که باید شرایط آن متناسب 
با مقتضی��ات دانش آموز باش��د و در این زمینه لازم 
است به دانش آموزان کمک ش��ود. فرهادی با بیان 
این که پژوهش باید راهنمای توسعه پایدار در کشور 
باش��د، خاطرنش��ان کرد: باید تمامی مسائل کشور 
به عنوان هدف پژوهش مدنظر قرار گیرد در غیراین 
صورت تحقق اهداف، دست نیافتنی خواهد بود. در 
این مراسم که به مناسبت هفته پژوهش برگزار شد، 
از 32معلم پژوهنده، چهار پژوهشگر برتر در سطح 
ملی، سه پژوهشگر دانشگاهی، دو مجری مدیر برتر 
پژوهش س��رای دانش آموزی و هفت دانشجو معلم 
پژوهشنده تجلیل به عمل آمد. هفته پژوهش از امروز 

به مدت یک هفته در سراسر کشور برگزار می شود.

بحث و نظرها درباره لایحه جامع وکالت ادامه دارد

لايحه جامع وکالت؛ معطل در مجلس، پرانتقاد در میان وکلا

 تصویب لایحه جامع وکالت به شکل کنونی
 استقلال کانون وکلا را کاملا از بین خواهد برد

دول��ت لایحه خ��ود را ک��ه همان 
لایحه ارس��الی قوه قضائیه به دولت 
اس��ت با اصلاحاتی پیش از انقضای 
مهلت ش��ش ماهه خود ب��ه مجلس 
ارس��ال کرده ولی گویا اعلام وصول به نحو عرفی و قانونی نسبت به آن صورت نگرفته 
اس��ت. چند روز بعد از این اقدام دولت، قوه قضائیه نیز لایحه دیگري را فرستاده با این 
استدلال که دولت حق اصلاحات در لایحه قوه قضائیه را نداشته و آنچه فرستاده شده 
لایحه قوه قضائیه نیس��ت. حسب به مس��موع متن اخیر تا آخرین اطلاع، اعلام وصول  
نش��ده بود. طرح نمایندگان که در مجلس پیش��ین با 150 امضا و در مجلس فعلی با 
قریب به 50 امضا تقدیم و اعلام وصول ش��ده بود، اینک در کمیس��یون قضایی است و 
البته نظری وجود دارد دال بر این که با توجه به ماده 212 قانون برنامه پنجم توسعه که 
قوه قضائیه را به تهیه و تقدیم لایحه جامع وکالت مامور کرده، این طرح نمی تواند پیش 
از لایحه قوه قضائیه مطرح ش��ود. البته استدلال دیگری نیز وجود دارد مبنی بر این که 
چون مقرر بوده قوه قضائی��ه وظیفه محوله در ماده 212 را در  س��ال اول اجرای برنامه 
پنجم انج��ام دهد و قوه قضائیه چنین نکرده و این وظیفه را با تأخیر بس��یار انجام داده 
است، نه تنها منعی برای بررسی طرح نمایندگان وجود ندارد بلکه رسیدگی به آن پیش 
از لایحه قوه قضائیه اولی اس��ت. بالاخره عقیده ای نیز وجود دارد مبنی بر این که اصولا 
مجلس و کمیس��یون قضایی آن در ایجاد هر نوع تغییر و اصلاح در لوایح تقدیمی آزاد 

است و به هیچ یک از این متون ماخوذ نیست. 
ضمنا مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به نوبه خود مشغول بررسی لایحه 
قوه قضائیه است و گویا تا حد یک س��وم آن را بررسی کرده و قطعا زمانی که این لایحه 
در کمیسیون قضایی یا صحن مجلس مطرح شود، مطالعات مرکز پژوهش ها نیز مورد 

عنایت قرار خواهد گرفت. 
آنچه مسلم اس��ت این اس��ت که اگر لایحه قوه قضائیه بدون اصلاح و تغییر تصویب 
شود، چیزی از اس��تقلال کانون وکلا باقی نخواهد ماند و گفتنی است استقلال کانون 
وکلا در تحلیل نهایی به نفع مردم به لحاظ رعایت حق دف��اع آنها و به نفع قوه قضائیه 
به لحاظ حفظ اعتب��ار آرای دادگاه ها و ق��وه قضائیه خواهد ب��ود و از نظر بین المللی و 
جهانی یک سیستم قضایی که در آن تش��کیلات دفاع قضایی مستقلی وجود نداشته 
باشد، اعتبار کامل نخواهد داشت. در این لایحه ماده ای پیش بینی شده به عنوان هیأت 
نظارت که البته دچار تحولات زیادی شده است؛ متن اولیه آن چنان بود که سرنوشت 
وکلا و کانون های آنها از هر جهت در دست آن قرار می گرفت و ترکیب اعضایش چیزی 
از استقلال باقی نمی گذاش��ت. در اصلاحات مختلفی که تاکنون صورت گرفته است، 
وضع تا حدی تعدیل ش��ده اما هنوز با ایده آل فاصله بس��یار دارد. تشکیلات دادسرا و 
دادگاه های انتظامی کانون های وکلا نیز به نحوی پیش بینی ش��ده که راه دخالت افراد 
غیروکیل را در امور وکلا و کانون ها باز می کند. تخلفات مالیاتی وکلا جرم انگاری شده 
که چنین چیزی در مورد هیچ صنف دیگری سابقه ندارد. وکلای وابسته به اقلیت های 

شناخته شده در قانون اساسی از عضویت در هیأت مدیره محروم شده اند. 
به هرحال باید گفت از  س��ال 1331 ت��ا 1376 که لایحه اس��تقلال کانون وکلا اجرا 
می شد چه مشکل و ضایعه ای ایجاد ش��د؟ در عین حال وقتی وکلای امروز را جمعیت 
عظیمی از قضات بازنشسته، ماموران بازنشسته دستگاه های اداری و انتظامی تشکیل 
می دهند و کس��انی هم که از طریق آزمون وارد می شوند همه پرورش یافته جمهوری 
اس��لامی اند، از ناحیه چنین تشکیلاتی چه خطری متصور اس��ت؟ آنچه ما می گوییم 
و خواهیم گفت در صورتی که بي طرفانه ارزیابی ش��ود ب��ه هیچ وجه به مفهوم مطالبه 
خودمختاری و یله بودن نیس��ت. همیش��ه گفته ایم آنچه را برنمی تابیم، دخالت است 
نه نظارت. چه نظارت عالیه تش��کیلات قضایی به نحوی که به دخالت منجر نش��ود در 
کشورهای مترقی نیز اعمال می ش��ود. منظور از اس��تقلال، صدور و تمدید پروانه کار 
وکلا به وس��یله کانون وکلا و بدون نظارت حکومت و رسیدگی به تخلفات وکلا در نهاد 
صنفی وکلاست و لاغیر. بدیهی است اگر قانون گذاری چنان باشد که با چند واسطه و 
پیچش درنهایت کار قوه قضائیه و حکوم��ت در کار کانون ها دخالت کنند، قابل قبول 
نخواهد بود. مقوله استقلال وکلا چیزی نیست که گفته ما باشد. اعلامیه جهانی حقوق 
بش��ر، دادرس��ی منصفانه را برای همه آحاد بش��ر پیش بینی کرده و میثاق بین المللی 
حقوق مدنی و سیاسی نیز که به وسیله پارلمان ما در  سال 1354 تصویب شده و اعتبار 
قان��ون داخلی ما را دارد، تفصیل م��وارد را بیان کرده و یکی از ارکان ادرس��ی منصفانه 
حضور وکیل مدافع اس��ت. مصوبه سازمان ملل متحد در  س��ال 1390 در کوبا – هاوانا 
اوصاف وکیلی را که حضور او تأمین کننده دادرس��ی منصفانه است، بیان می کند. یکی 
از مهم ترین اوصاف این اس��ت که وکلا باید وابسته به تشکیلات خودگردانی باشند که 
مدیریت آن را خود انتخاب کنند و از وکلا تشکیل شده باشد. نکات بسیار دیگری نیز در 
این مصوبه وجود دارد که در جای خود قابل بحث است. بنابراین آنچه کانون های وکلا و 
وکلا می گویند مبتنی بر مقررات بین المللی است که مورد قبول ایران هم بوده و هست. 
بدون تردی��د در چنین حالتی حق دف��اع موضوع اصل 35 قانون اساس��ی مخدوش 
خواهد شد و آثار و تبعاتی به شرح آتی بروز خواهد کرد: یک. مطمئنا احکام دادگاه های 
ایران��ی در مراجع قضایی خارجی از اعتب��ار برخوردار نخواهند ب��ود و در قراردادهایی 
که با خارجی ه��ا می بندیم به حاکم کردن قان��ون ایران تن درنخواهن��د داد. مطمئنا 
سرمایه گذاران خارجی در س��رمایه گذاری درایران محتاط خواهند شد زیرا سرمایه به 
جایی می رود که از وجود قوه قضائیه مس��تقل و مقتدر و در کنار آن تشکیلات دفاعی 
مس��تقل و مقتدر اطمینان داشته باشند. س��ه. عضویت قوه قضائیه ایران و کانون های 
وکلای ایران در س��ازمان های بین المللی حقوقی دچار اشکال خواهد شد و البته این 

فهرست را می توان ادامه داد. 

کان��ون وکلا خ��ودش را به عنوان 
یک عنصر جدا از کش��ور نمی داند و 
مانند همه آح��اد ملت که باید تحت 
نظارت قانون باش��د با نظارت قانونی 
هیچ مخالفتی ندارد. آنچه ما به آن انتقاد داریم اقداماتی اس��ت که در پشت نقاب کلمه 
نظارت، سنگر گرفته اند تا در امر نظارت دخالت کنند. نظارت اصولا دو بخش است: یک 
نظارت درون سازمانی اس��ت و یک نظارت بیرونی. وقتی یک عنصر در روند تصمیمات 
یک سازمان حضور پیدا می کند، الزاما باید از داخل سازمان باشد و اگر از خارج سازمان 
بخواهد چنین عملی انجام دهد مصداق دخالت محسوب می شود اما وقتی این تصمیم 
توسط عنصر درونی یک سازمان اتخاذ ش��ود و آنگاه از خارج مبتنی بر قانون، نسبت به 
آن تصمیم اعمال نظر شود، این امر می تواند مصداق نظارت باشد. در این لایحه مصادیق 
متعددی از حضور قوه قضائیه در جریان تصمیم گیری های کانون وکلا مشاهده می شود 
که این امر دخالت مستقیم محسوب می شود ولو به آن اسم نظارت داده باشند. به عنوان 
مثال وکلا بای��د مدیران خود را انتخ��اب کنند. وکلا باید به تخلفات همجنس��ان خود 
رس��یدگی کنند و وکلا باید قوانین داخل صنف خود را تصویب کنند درحالی که لایحه 
در همه این شئونات، قضات دادگس��تری را هم دخالت داده است. ما اعتقاد داریم شیوه 
صحیح نظارت این اس��ت که کانون وکلا باید اقدامات و تصمیمات��ش را به اتکای اراده 
وکلا اتخاذ کند و آنگاه یک مقام ناظر در مح��دوده این تصمیمات با اصول کلی و منافع 
ملی اقدام کند و آنچ��ه را که با این دو اصل مغایر می داند، ایراد بگیرد. پس بنابراین مقام 
ناظر اولا باید در مسائل اساسی حق نظارت داشته باشد و ثانیا به دلیلی بسیار مهم حق 
ایرادگیری داشته باشد تا جلوی اعمال سلایق و دیدگاه ها و اهداف و ایده های مقام ناظر 
گرفته شود و صرفا در جایی تصمیمات کانون وکلا باطل شود که آن تصمیمات مغایر با 
منافع ملی با سیاست های اصلی کشور باش��د. ضمنا مقام ناظر نباید از قوه قضائیه باشد 
زیرا قوه قضائیه نهاد قضاوت اس��ت و نهاد وکالت با او در ارتباط مس��تقیم و احتمالا گاه 
تعارض خواست ها و دیدگاه هاست و برتری دادن نهاد قضا در نهاد وکالت از طریق اعطای 
حق نظارت به قوه قضائیه امری مس��لما خلاف اس��ت؛ مقام ناظر باید از مقامات اجرایی 

باشد و متهم به طرفداری و جانبداری نشود. 
برای بهتر دریافتن این نکات بهتر است که به سابقه تاریخی کانون وکلای دادگستری 
اشاره کنیم؛ نهاد وکالت دو مقطع تاریخی دارد؛ یک مقطع تاریخی آن از تأسیس آن در 
 سال 1331 است و این دوره زمانی نزدیک به 40 سال، کانون وکلا از سازمان های وابسته 
به وزارت عدلیه محسوب می شد. در  س��ال 1331 و به تبعیت از نظام های مترقی که در 
نتیجه تجربیات دریافته بودند که وابستگی نظام دفاع به سازمان قضایی موجب تزلزل در 
رسیدگی عادلانه و بی طرفانه می شود، لایحه استقلال کانون وکلای دادگستری توسط 
مرحوم مصدق که حق قانون گذاری را از مجلس گرفته بود، تصویب شد و در  سال 1333 
در کودتای نظامی مجلس هم این لایحه را با تغییراتی جزیی تصویب کرد، از این تاریخ 
تا امروز که 62 س��ال می گذرد نهاد وکالت هیچ گونه وابستگی س��ازمانی با دادگستری 
ندارد و توسط خود وکلا و براساس اصل خود انتظامی اداره می شود. لایحه جامع وکالت 
به نحوی که پیشنهاد شده بازگشت به گذشته ای اس��ت که تجربیات بشری آن را نفی 

می کند. 
از طرف دیگر بای��د گفت کانون وکلا در پی اجباری کردن وکالت اس��ت به طوری که 
هیچ پرونده ای بدون حضور وکیل در دادگاه ها مطرح نش��ود و برای برخورداری اقش��ار 
ضعیف از وکیل، وکالت مجانی را در قالب وکالت معاضدتی ارایه می دهد تا به این ترتیب 
هم تمام مردم وکیل داش��ته باشند و هم اگر کسی ناتوان اس��ت، بتواند از وکیل مجانی 
استفاده کند پس بنابراین کسی نمی تواند ما به عنوان کانون وکلا را با این سیاست متهم 
به محدود کردن خدمات به افراد خاص کند. از سوی دیگر با توجه به جمعیت کثیر وکیل 
که در کشور وجود دارد، اینک وکلا در ش��رایطی اند که درآمد ماهیانه آنها کفاف اجاره 
دفتر و حقوق منش��ی را هم نمی دهد و نمی توان حکم 50 وکیل که حداکثر در کش��ور 
وجود دارند و برای پرونده های خود از دیدگاه مالی ارقام درست پیشنهاد می کنند را به 
50 هزار وکیلی که در ش��رایط مالی نامطلوبی به سر می برند تسری داد. بنابراین در این 
شرایط این سخن که حرفه وکالت یک کار لوکس است و لایحه جامع وکالت می خواهد 
همه اقشار مردم در همه سطوح امکان بهره گیری از وکالت را داشته باشند، باطل است 
و خود نش��ان دهنده ضعف استدلال مخالفان کانون وکلا اس��ت که قصد دارند با جلب 
ترحم به صورت غیرواقعی و مصنوعی افکار را به سمت خود جلب کنند. تعیین دستمزد 
وکیل براساس تعرفه ای است که رئیس قوه قضائیه مقام تصویب کننده آن است و از  سال 
1385 تا امروز، حق الوکاله وکلا تغییری نکرده و با توجه به تورم حاکم در کش��ور عملا 
ارزش حق الوکاله های وکیل تا 10 برابر هم کاهش پیدا کرده زیرا طبق تعرفه حق الوکاله 
مثلا تعرفه دعواهای غیرمالی حداقل 500 هزار تومان تعیین شده که از  سال 85 تا امروز 
بسیار متفاوت اس��ت و عملا بدون تغییر این روند دستمزد وکلا هر  سال کمتر هم شده 
اس��ت. کانون وکلا از  س��ال 1316 تا امروز به تمام کس��انی که فاقد توان مالی باشند و 
دعوایشان با اساس باش��د و به کانون وکلا مراجعه کرده باشند، وکیل مجانی داده است، 
بنابراین قانون چنین پیش بینی کرده و نهاد وکالت معاضدتی را تأسیس کرده و تاکنون 
هم اعتبار دارد.  موضوع دیگر این اس��ت که در بیشتر کش��ورهای دنیا امور کانون وکلا 
ماهیتا توسط خود وکلا اداره می شود و دخالت دستگاه های حکومت در مسائل صنفی 
آن بس��یار محدود و اگر در برخی از کشورها از حیث تشریفاتی و شکلی، مقامات دولتی 
نقش��ی هم دارند مثلا امضا کردن پروانه وکالت اما این یک حضور صرفا ش��کلی است و 
بدون اختیار نسبت به نهاد وکالت است و هرگز به عنوان نظارت و دخالت تعبیر نمی شود. 
آنهایی هم که مستقل نیس��تند مثلا در کشور استرالیا یا فرانس��ه اگر وزیر دادگستری 

پروانه وکالت را امضا می کنند حق ندارند آن را باطل کنند. 

بهمن کشاورز
رئیس اتحادیه سراسری 
کانون های وکلای دادگستری

محمدرضا  کامیار
 عضو هیأت مدیره کانون 
وکلای دادگستری مرکز

 برتری دادن نهاد قضا
 به نهاد وکالت خلاف است

شهروند| س�ه ماه از زمانی که لایحه جامع وکالت به 
مجلس رفت، می گذرد؛ لایح�ه ای که روند رفتنش 
به مجلس و مفاد آن در س�ه ماه گذشته محل بحث 
زیادی در میان وکلا و حقوقدانان ش�ده و همین هم 
باعث شده آنها جلسه های مختلفی را برای انتقاد از 

آن تشکیل دهند. 
لایحه 149 بندی جام�ع وکالت را دولت، ش�هریور 
گذش�ته به مجلس فرس�تاد و چند روز بعد این قوه 
قضائیه بود که با این استدلال که دولت حق دخالت 
در لایحه قوه قضائیه را نداش�ته، لایحه دیگری را با 
این موضوع به مجلس فرس�تاد و حالا اق�دام هر دو 
قوه بحث برانگیز ش�ده. از یک طرف وکلا معتقدند 
این لایحه اس�تقلال وکلا را می گیرد و از سوی دیگر 
دس�تگاه قضا نظارت بر وکلا را موضوعی ضروری و 
برای حفظ س�لامت دادرس�ی می داند به طوری که 
رئیس قوه قضائیه در هفته ق�وه قضائیه در همایش 
سراس�ری که با حضور مس�ئولان س�ه قوه برگزار 
ش�ده بود در واکنش به انتق�اد وکلا گفت که نظارت 
و اس�تقلال در این لایحه در حد معقول حفظ ش�ده 

است.
در ماده ۲1۲ قانون پنجم توس�عه آمده است که قوه 
قضائیه موظف اس�ت با رعایت سیاس�ت های کلی 
نظام در امور قضایی لایحه جامع وکالت و مش�اوره 
حقوقی را در طول  س�ال اول برنامه تهیه و از طریق 

دولت به مجلس شورای اسلامی تقدیم کند اما بعد 
از آن که قوه قضائیه لایحه جامع وکالت را بنا به قانون 
برنامه پنجم توسعه آماده کرد مسئولان کانون وکلا 
گفتند که این لایحه قضایی نیس�ت و ام�ور وکلا به 
قوه قضائیه مرتبط نیست و بعضی مواد این لایحه در 
صورت تصویب به استقلال کانون وکلای دادگستری 
خدشه جدی وارد می کند؛ اما چند روز از شروع این 

انتقادها نگذشته بود که غلامحسین محسنی اژه ای 
در نشست خبری اش گفت که »برداشت قوه قضائیه 
این اس�ت که این لایحه قضایی است و برنامه پنجم 
قوه قضائیه را مکلف کرده این لایح�ه را آماده کند. 
بنابراین اگر این لایحه قضایی نبود چرا قوه قضائیه 
باید مکلف می ش�د. همچنین طبق تفسیر شورای 
نگهبان و بند 1۳ سیاست های کلی نظام که تصریح 

شده اس�ت امور قضایی از قبیل قضاوت، وکالت و... 
برعهده قوه قضائیه اس�ت به این نتیجه می رس�یم 
که وکالت امری قضایی اس�ت پ�س از این جهت که 
لایحه وکالت قضایی است تردیدی وجود ندارد.« اما 
از طرف دیگر کس�انی مانند بهمن کش�اورز، رئیس 
اتحادیه سراس�ری کانون های وکلای دادگس�تری 
گفتند که دول�ت در مهلت قانونی لایح�ه را تقدیم 
کرده و قوه قضائیه نباید مستقیما لایحه ای را ارسال 
کند. اینه�ا همه بع�د از آن بود که حس�ن روحانی، 
رئیس جمهوری هم قبل از فرس�تادن لایحه جامع 
وکالت ابراز امیدواری کرد که لایحه جامع وکالت به 
گونه ای تنظیم و به مجلس ارایه شود و در مجلس هم 
به گونه ای مورد بررسی و تصویب قرار گیرد که نتیجه 
آن به دست آمدن قانونی باش�د که عدالت و حقوق 
مردم را تأمین کند، بعد از آن اما بررسی این لایحه در 
هیأت دولت، واکنش هایی را در دس�تگاه قضا ایجاد 
کرد که این لایحه را »قضایی« دانسته و تأکید داشتند 
که دولت نباید در این گونه لوایح تغییری ایجاد کند. 
با همه اینها اما هنوز از سرنوشت لایحه جامع وکالت 
در مجلس خبری نیست و بعضی نمایندگان مجلس 
مانند محمدعلی اسفنانی، عضو کمیسیون حقوق 
مجلس می گویند بدون هیچ جهت گیری خاصی و با 
نگاهی حقوقی و قانونی لایحه جامع وکالت را بررسی 

می کند و جای نگرانی وجود ندارد.

ند
رو

شه
س: 

عک
  


